
حذف رشته هاي كم متقاضي يا بدون متقاضي 
از كد رشته هاي ورودي دانشگاه ها موضوعي 
است كه امسال از سوي وزير علوم و معاونت 
آموزشي وي مطرح شد و قاسم عموعابديني، 
معاون آموزش�ي وزير علوم گف�ت: »حداقل 
۲۰ درصد از رش�ته هايي كه متقاضي ندارند و 
استان ها و مناطق كش�ور به آنها نياز ندارند 
يا اش�تغال براي آنه�ا وجود ن�دارد، از اعلام 
پذيرش در سال۱۴۰۲ حذف مي شوند«، همين 
ماجرا اين ش�ائبه را ايجاد كرد كه رشته هاي 
علوم پايه هم به عنوان يكي از كم متقاضي ترين 
رش�ته هاي اين روزه�اي آموزش و پرورش و 
آموزش عالي مشمول حذف شدن هستند. در 
پاسخ به اين ش�ايعه بود كه علي شمسي پور، 
سخنگوي وزارت علوم در توئيتي اعلام كرد: 
»حذف رش�ته هاي علوم پايه صح�ت ندارد. 
آنچه در قالب س�اماندهي آم�وزش عالي در 
حال انجام است، شامل حذف همه رشته هايي 
است كه بين داوطلبان متقاضي ندارد، موضوع 
برعكس است.« سخنگوي وزارت علوم افزود: 
»وزارت عل�وم جه�ت ترغي�ب داوطلبان به 
تحصيل در علوم پايه، بورس دانش را طراحي 
و اجرا كرده است و به دانشجويان آن رشته ها 
ش�هريه مي پردازد.« با تمام اينها مواجهه با 
اين پدي�ده كه رش�ته هاي علوم پايه و فني- 
مهندس�ي كه روزگاري از جمله رش�ته هاي 
پرمتقاض�ي و پرطرف�دار ميان دانش�جويان 
و دانش آم�وزان ب�ود، چ�را  امروز ب�ه چنين 
شرايطي دچار شده است و آيا بورسيه  كردن 
اين رش�ته ها مي تواند راهكار مناسبي براي 
ترغي�ب علاقه من�دان ب�ه درس خواندن در 
چنين رشته هايي باشد؟ س�ؤالاتي است كه 
محور اصلي گفت وگوي ما را با دكتر محس�ن 
لش�ني، دكتراي رياضي محض و عضو هيئت 
علمي دانش�گاه فرهنگيان تشكيل مي دهد. 

 آقاي دكتر لشني! در شرايط كنوني 
رش�ته هاي علوم پايه با اقبال ناچيز 
دانش�جويان و دانش آموزان مواجه 
اس�ت. از نگاه ش�ما چرا ما به چنين 
ش�رايطي رس�يديم و علوم پاي�ه 
ب�ه عن�وان يك�ي از زيربنايي ترين 
زيرس�اخت هاي آموزش�ي و يكي از 
پرطرفدارتري�ن رش�ته ها ام�روز به 
ش�رايطي دچار شده اس�ت كه براي 
بقاي آن بايد تدابيري انديش�يده و 
حتي به دانشجويان شهريه پرداخت 

شود؟
براي دس��ته بندي اين مس��ائل دو بحث مطرح 
مي ش��ود؛  يكي مادي و ديگری انديش��ه اي. در 
يك دسته بندي كلي، مباحث مادي در انتخاب 
رشته بچه ها بسيار پررنگ شده است كه حرمت 
و شرف علم به ما هو  علم زير سؤال مي رود. اينجا 
ديگر ش��ما وقتي نگاه مادي به علم داشتيد كه 
علم چيزي است كه سود و منفعت مادي داشته 
باش��د، خودبه خود اهميت و جايگاه علوم پايه و 
محض تنزل پيدا مي كند، چون احساس مي شود 
منافع اينها زودرس و زودبازده نيست. اين نگاه 
كلي است كه به مسائل علوم پايه مي شود و اين 
علوم به عنوان حوزه اي كه سودش عيان، سريع 
و در دسترس نيست، براي توده مردم دلسردي 

ايجاد مي كند. 
پس از نظر شما نگاه مادي به علوم پايه 
يك�ي از ريش�ه هاي بي ميل�ي به آن 

است؟
بله، زيرا تصور مي شود اين علوم آثار مادي شان 
مانند ساير علوم فني و تكنولوژي نيست، البته اين 
نشانه اي از گسترش نگاه مادي گرايي در جامعه 
ماست. از سوي ديگر دانش آموز ما نگاه مي كند 
و مي بيند اگر بخواهد در رش��ته هاي علوم پايه و 
همچنين علوم نظري درس بخواند، تصور بر اين 

است كه اين علوم معيشت او را تأمين نمي كند 
يا به س��ختي تأمي��ن مي كن��د، بنابراين وقتي 
ببيند بازار اشتغال رش��ته اي همچون رياضيات 
و علوم محض بسيار ضعيف اس��ت، تمايلش به 
اين رشته ها كم مي ش��ود. دانش آموزان ما نگاه 
مي كنند ببينند، درآمد بيش��تر در چه رشته اي 
است. اين مسئله ميل بي حساب و كتاب به برخي 
از رشته ها ايجاد كرده و اين ميل اغلب به شكلي 
ناآگاهانه است. همچنان كه يك زماني افراد ميل 
وافري به رش��ته هاي فني- مهندسي داشتند و 
امروز اين ميل در حوزه رشته هاي پزشكي ايجاد 
شده اس��ت و خيلي از اينها به نتيجه نمي رسند. 
با وجود اين بچه ها براي گرايش به يك رشته به 
درآمد و اشتغال آن نگاه مي كنند و علاقه مندند 
زودتر جذب بازار كار شوند. اين هم مسئله ديگري 

است كه بايد به آن توجه داشت. 
ب�ه ناآگاه�ي در گراي�ش افراطي به 
برخي رش�ته هاي تحصيلي اش�اره 
داش�تيد. اي�ن ناآگاهي ش�امل چه 

مواردي مي شود؟
در حوزه دلايل غيرمادي ما ب��ا عدم آگاهي هم 
در ميان دانش آموزان و هم در سطح كل جامعه 
مواجهيم و آن ناآگاهي اين اس��ت كه لزوماً همه 
دانش آموزاني كه در رشته هايی غير از علوم پايه 
تحصيل مي كنند، آي��ا واقعاً به نتاي��ج خوبي از 
نظر معيشتي دس��ت پيدا مي كنند؟ اين مسئله 
نيازمند تحقيق اس��ت. جامعه هن��وز به آگاهي 
خوبي نرس��يده و آمار و ارقام و تحقيقات خوب 
و علمي صورت نگرفته و اطلاع رس��اني نش��ده 
تا نش��ان دهد افرادي كه در رش��ته هايی غير از 
علوم پاي��ه درس خوانده ان��د، لزوم��اً از وضعيت 
مالي بالاتري برخوردار نيس��تند! از سوي ديگر 
خود نظام آموزشي ما برنامه علمي و نقشه جامع 
علمي ندارد. در واقع نقشه جامع علمي در كشور 
ما نقشه هاي آس��ماني هس��تند كه هنوز روي 
زمين اجرايي نشده اس��ت. باور ما اين است كه 
نظام آموزش عالي ما نمي داند جامعه براي يك 
دهه بعد، چه تعداد ش��غل و در چه رش��ته هايي 
نيازمند اس��ت يا اينكه ما الان در برنامه توسعه 
هفتم هستيم و در برنامه توسعه هشتم چه تعداد 
معلم پزشك يا مهندس مي خواهيم! بنابراين به 
نوعي عرضه و تقاضا سازگاري ندارد، كما اينكه 
ممكن است ما در آينده خلأ بزرگي را در علوم پايه 
احس��اس كنيم اما اين مس��ئله برآورد نش��ده 
است، يعني نظام آموزش��ي ما يك برنامه جدي 
آينده پژوهانه ن��دارد و نمي داني��م در آينده چه 
تعداد متخصص در رشته هاي مختلف نياز داريم. 
در حال حاضر دانشگاه هاي مختلف ايجاد شده اند 
و به روش هاي مختلف در حال جذب دانش��جو 
هس��تند و همه به فكر ارتزاق و ادامه حيات و به 
نوعي دنبال پيشرفت ش��اخه اي و شخصي خود 
هستند، يعني نگاه سيس��تمي ندارند. دانشگاه 
آزاد، دانشگاه پيام نور و دانشگاه علمي- كاربردي 

هر كدام به فكر بقاي خودشان هستند. 
يعني دانش�گاه ها به دانش�جو نگاه 

درآمدزايي دارند؟
 بله، نگاه بخشي دارند و نگاه سيستمي يا برنامه 

سيستمي جدي وجود ندارد. 
آقاي دكتر لشني! اهميت علوم پايه 
در چيس�ت و تضعي�ف و تزل�زل در 
علوم پايه چه آس�يب هايي به حوزه 
علمي و آموزش�ي كش�ورمان وارد 

مي كند؟
 وقتي ما در علوم پايه دچار مشكل جدي شويم، 
حتي رش��د آماري علم��ي كه ما ب��ه آن افتخار 
مي كنيم به هم مي ريزد. در بس��ياري از مجلات 
و منابع پايگاه ه��اي علمي دنيا، ما رش��ته هاي 
علوم پايه خروجي و مقالات بس��يار خوبي داريم 
اما اين محصول دوره هاي قبلي است. نگاه ما اين 
است كه با تضعيف علوم پايه از نظر آماري و چه از 
نظر كمي و چه كيفي، در حوزه تحقيقات علمي 

دچار مشكل جدي خواهيم شد و كاهش آمار و 
كيفيت آثار علمي را خواهيم داشت. علوم انساني 
اسلامي ما داخلي اس��ت، درست است ما پايگاه 
جهان اسلام را داريم، اما واقعيت اين است كه در 
حال حاضر بيشتر توليدات علمي ما در رشته هاي 
ديگر و به ويژه در علوم پايه است، بنابراين در بحث 
عوامل غيرمادي و نگاه ارزش��ي ما با دو مس��ئله 
مواجهيم؛ يكي اينكه وزارت علوم ما برنامه منظم 
و سيس��تمي و آينده پژوهانه اي ب��راي اين كار 
پيش بيني نكرده اس��ت، از س��وي ديگر جامعه 
ما نگاه مناس��بي نسبت به اين رش��ته ها ندارد. 
متأس��فانه اهداف و برنامه آموزشي ما متناسب 
با فرهن��گ، مكت��ب، قانون اساس��ي و نيازهاي 
اجتماعي ما نيس��ت، يعني ما علاوه بر فقري كه 
در آينده در اين رشته ها به آن دچار خواهيم شد، 
علوم پايه ملي، بومي و متناظر با نيازهاي داخلي 
با رويكرد اس��لامي نداريم. در اسناد بالادستي و 
در سند تحول داريم كه مي خواهيم انسان را به 
حيات طيبه برسانيم و هدف مان از آموزش تربيت 
عبد صالح است. در اين سيستم آموزشي، ثقلين 
و عترت ما چه جايگاهي دارند؟ اهداف انقلاب ما 
در اين سيستم آموزشي چه جايگاهي دارد؟ ما در 
حوزه علوم پايه اي كه با انقلاب، مكتب، فرهنگ 
و نيازهاي مان همخواني داشته باشد، از قبل هم 
فرق داشتيم و حالا اين فقر ادامه پيدا كرده است 

و تشديد هم خواهد شد. 

يعني از نگاه ش�ما فقدان علوم پايه 
متناس�ب با س�بك زندگي ايراني- 
اس�لامي موج�ب ش�كل گيري اين 

بي رغبتي در علوم پايه شده است؟
در حال حاضر م��ا مي گوييم تربيت اس��لامي، 
مي گوييم ب��ه افرادي ني��از داريم ك��ه نيازهاي 
جامعه م��ان را برطرف كنند، آي��ا واقعاً خروجي 
دانش��گاه هاي مان اين افراد هس��تند؟ آيا اينها 
نيازهاي فردي و اجتماعي را برآورده مي كنند؟ آيا 
واقعاً خروجي دانشگاه هاي ما در حوزه علوم پايه 
اسلامي پيگير س��بك زندگي ايراني- اسلامي 
است؟ اشكال ديگر در اين است كه علوم پايه ما از 
ابتدا رويكرد ملي، بومي، فرهنگي و اسلامي ندارد، 
پس طبيعي است كه اينها رو به ضعف خواهند 
رفت. از سوي ديگر متأسفانه در حوزه علوم پايه و 
در تمام علوم نتوانسته ايم الگوهاي ملي و تاريخي 
خود را به درس��تي معرفي و الگوس��ازي كنيم. 
اگرچه در ش��يمي جابربن حي��ان و در رياضي 
خوارزم��ي را داريم اما نتوانس��ته ايم اين الگوها 
را به درس��تي معرفي كنيم تا بتوانيم پش��توانه 
تاريخي و ملي خوبي براي الگوهاي مان داش��ته 
باشيم و جوان ما به گذش��ته فرهنگي و تاريخي 
خودش افتخار كند. به خاطر اين كم كاري ها در 
عوض جوان ما به نوعي احساس ضعف، حقارت و 
بي هويتي نسبت به پيشرفت هايي كه به ظاهر در 
جوامع غربي انجام مي شود، دارد. در حوزه مسائل 
مادي نيز لازم است پژوهشي از دانشجويان انجام 
شود؛ چه آنهايي كه در حال حاضر در رشته هاي 
علوم پايه درس مي خوانند و چه كس��اني كه در 
رش��ته هايي غير از علوم پايه مش��غول تحصيل 
هس��تند و ببينند اين افراد چه آينده اي را براي 
خودش��ان متصورند و آنهايي ك��ه در علوم پايه 

تحصيل نمي كنند، چ��را اين رش��ته ها را براي 
خود انتخاب نكرده اند. علاوه بر اين من احساس 
مي كنم افرادي كه در ح��ال حاضر در علوم پايه 
وارد شده اند برخي يا بسياري شان توانايي لازم 
را ندارند. مشكل ما فقط بحث كمي نيست بلكه 

بحث هاي كيفي هم وجود دارد. 
البت�ه اي�ن كيفي�ت ب�راي تم�ام 
رشته هاس�ت. اين را بپذيريد كه ما 
در تمام حوزه ها، تنزل سطح كيفيت 
آم�وزش داش�ته ايم. همچنانك�ه 
ميانگين مع�دل۱۰ در امتحان نهايي 
امس�ال گوياي اين واقعي�ت بود كه 
دانش آموزان ما به شدت دچار ضعف 

كيفي در حوزه آموزشي هستند!
 بله ام��ا باز اين مس��ئله در علوم پاي��ه پررنگ تر 
اس��ت. اگر ش��ما رتبه هاي افرادي را كه قبلًا در 
علوم پاي��ه در دانش��گاه ها درس مي خواندند با 
رتبه دانش��جويان كنوني مقايسه كنيد، متوجه 
اين ضعف كيفي دانشجويان در حوزه علوم پايه 
خواهيد شد. استنباط من بر اين است كه ما دچار 
ضعف هاي كيفي علمي هستيم. اگرچه گسترش 
دانشگاه ها و گسترش امكانات آموزشي را شاهد 
هس��تيم، اما در حوزه هاي كيفي چندان موفق 

عمل نكرده ايم. 
آق�اي دكت�ر ب�ه نظ�ر مي رس�د ما 
بيش�تر روي بحث ه�اي گس�ترش 
كمي آم�وزش توج�ه داش�ته ايم تا 
موضوعات كيفي سازي دانشجويان 
و دانش آموزان، نظر شما در اين رابطه 

چيست؟
 ما به نسبت دنيا رتبه هاي علمي خوبي داريم، اما 
در اينجا هم شبيه ورزش كه گفته مي شود ورزش 
قهرماني ما خوب اس��ت، ولی در ح��وزه ورزش 
همگاني موف��ق عمل نكرده اي��م، در حوزه هاي 
علمي هم در قس��مت قهرماني بهتر هس��تيم تا 

علمي كه در جامعه ما نمود پيدا كرده باشد!
آي�ا مي تواني�م ب�ه قول ش�ما بحث 
قهرماني علمي را با موضوع ش�كاف 
طبقاتي و شكاف در عدالت آموزشي 
مرتب�ط بداني�م، ب�ه اي�ن معن�ا كه 
خانواده هاي داراي توان مالي بيشتر 
فرزندان ش�ان را ب�ه م�دارس بهتر 
می فرس�تند و از امكانات آموزش�ي 
بيش�تري برخوردارن�د، در نتيج�ه 
احتمال ش�كوفايي علم�ي آنها هم 
بيشتر مي شود، اما وقتي وارد حوزه 
عمومي مي شويم، متوجه مي شويم 
براي ارتقای سطح دانش عامه جامعه 
برنامه اي نداش�ته ايم، درست مانند 

همان ورزش همگاني!
ما به نوعي اقدامات و امكانات مان بيش��تر شده 
اما متناسب با اين اقدامات امكانات و تجهيزات 
كيفيت مان بيشتر نشده است. در حوزه انديشه، 
تعريف ما از آينده خوب يك انسان سعادتمند و 
خوش��بخت از نظر عموم و توده مردم چيست؟ 
معمولاً تعري��ف خانواده ها اين اس��ت كه فردي 
خوش��بخت تر اس��ت كه رفاه و حقوق و درآمد 
بيشتري داشته باشد، اما آيا واقعاً فردي كه رفاه 
و حقوق بيشتري دارد، لزوماً خوشبخت تر است؟ 
آيا افزايش درآمد موجب آرامش و سلامت بيشتر 
افراد هم مي شود و اين افراد احساس خوشبختي 
بيشتري دارند؟ من احس��اس مي كنم ما بيشتر 
مش��كلات انديش��ه اي داريم، زي��را اهداف مان 
درست نيس��ت، هر چند ما از نظر اجتماعي در 
ش��عار مي گوييم علم از ثروت بهتر اس��ت اما در 
انتخاب رشته، اثبات مي كنيم ثروت از علم بهتر 
اس��ت! علوم پايه علوم زيربنايي اس��ت و ضعف 
در آنه��ا موجب ضعف در س��اير عل��وم از جمله 
فني- مهندسي مي شود. اگر در علوم پايه دچار 
مشكل شويم، در علوم كاربردي هم دچار مشكل 
خواهيم شد، بخش��ي از واحدهاي دانشجويان 
فني- مهندسي هم علوم پايه است. اگر استادان 
ما در علوم پايه ضعيف شوند، دانشجويان ما هم 
در اين بخش ها ضعيف خواهند ش��د. ما بايد در 
حوزه هاي مختل��ف اقداماتي را انج��ام دهيم و 
متناس��ب با هر ك��دام از چالش هايي كه مطرح 

كرده ايم، راهكارهايي را در نظر بگيريم. 
هزين�ه  و  بورس�يه كردن  بح�ث 
پرداخت ك�ردن ب�ه دانش�جويان 
علوم پايه آي�ا مي تواند چاره س�از و 

راهكار باشد؟
تا زماني كه انديش��ه، ن��گاه و ارزش هاي جامعه 
درست نشود، اين راه حل ها مقطعي است، البته 
همين راه حل ه��اي موضعي و مقطعي هم مفيد 
است و اگر ما اين درمان ها را انجام ندهيم،  بيماري 
اجتماعي رها مي ش��ود، بنابراي��ن راه حل هاي 
كوتاه مدت و موضعي هم مي تواند مفيد باشد تا 
ما بتوانيم به صورت موضعي و مقطعي مسئله را 
حل وفصل كنيم و بعد سراغ راه حل هاي اساسي و 
بلندمدت برويم، بنابراين بورسيه كردن و پرداخت 
شهريه به دانشجويان علوم پايه قطعاً اثر دارد اما در 
ادامه بايد راه حل هاي بلندمدت تري مانند اشتغال 
دانش��جويان را هم در نظر بگيري��م. اين باعث 
مي شود بخشي از دانشجوها و دانش آموزاني كه 
دغدغه و علاقه بيشتري به حوزه هاي علوم پايه 
دارن��د، دغدغه هاي ش��ان رفع ش��ود و وارد اين 

رشته ها شوند. 

نظام آموزشي ما برنامه آينده پژوهانه ندارد
گفت وگو با استاد علوم پايه و عضو هيئت علمي دانشگاه فرهنگيان درباره تزلزل در علوم پايه 

 عضو شوراي ش��هر تهران گفت: امسال ٣١۴دس��تگاه اتوبوس وارد 
خطوط شده است. 

  وزير كشور با تأكيد بر اينكه تلاش بر اين است با رفع نقاط حادثه خيز، 
رس��يدگي بموقع و به حداقل رس��اندن حوادث ش��اهد كاهش آمار 
جانباختگان باشيم، گفت: متأس��فانه هنوز ميزان حوادث و سوانح در 

سطح كشور بالاست. 
  رئيس كميته امداد با بيان اينكه از سال١٣98 شاهد رشد قابل توجه 
در جمع آوري زكات در كشور هستيم، خاطرنشان كرد: وضعيت موجود 
در مقايسه با گذشته رشد خوبي داشته اما در مقايسه با وضع مطلوب 

هنوز فاصله داريم. 
  مديركل دفت��ر خدمات تخصصي س��ازمان بيمه س��لامت گفت: 
١۴خدم��ت دندان پزش��كي تحت پوش��ش بيم��ه پايه اي اس��ت كه 

دندان پزشك عمومي و متخصص مي تواند آن را ارائه دهد. 
  رئي��س دانش��گاه علوم پزش��كي اي��ران از س��اخت بيمارس��تان 
250تختخوابي حضرت رسول)ص( وابسته به اين دانشگاه با مشاركت 

خيرين سلامت خبر داد. 
  معاون امور عتبات عاليات سازمان حج و زيارت گفت: در ماه گذشته 

70هزار زائر به عتبات عاليات اعزام شده اند. 
  معاون درمان وزارت بهداشت با اعلام اينكه در شش ماه اول امسال 
2ه��زارو600 پرونده در زمين��ه دخالت افراد فاق��د صلاحيت در امور 
پزشكي به مراجع قضايي ارسال شده است، در عين حال گفت: خدمات 
پزشكي زيبايي در كشور بسيار گس��ترده شده كه نيازمند ساماندهي 
اس��ت و ارائه دهندگان اين خدمات بايد در چارچوب اس��تانداردها و 

ملاحظات تعيين شده از سوی وزارت بهداشت فعاليت كنند. 
  دكتراي تغذيه گفت: ويتامين D جزو ويتامين هاي محلول  در چربي 
است كه اگر در دوز بالا استفاده ش��ود، باعث مسموميت، سنگ كليه، 

خشكي پوست و تهوع و استفراغ خواهد شد. 
  رئيس دبيرخان��ه پيگيري و هماهنگي مناسب س��ازي كش��ور از 
ارسال اسامي 89دس��تگاه به سازمان بازرسي كش��ور به دليل فقدان 
مناسب س��ازي وبگاه ها خبر داد و گفت: فقط ١0نهاد از 99دس��تگاه، 
وبگاه هاي خود را براي اس��تفاده افراد داراي معلوليت مناسب س��ازي 

كرده اند. 
  مديركل ق��رآن، عت��رت و نم��از وزارت آموزش و پ��رورش گفت: 
برگزاري بيش از 50هزار محفل انس با قرآن كريم و اهل بيت عصمت 
و طهارت)ع( در مدارس سراس��ر كش��ور در حال انجام است. ١0هزار 
مدرسه غيردولتي و ۴0هزار مدرسه دولتي با نقش آفريني دانش آموزان، 
معلمان قاري، حافظان قرآن و با كمك هيئت هاي مذهبي اين محفل ها 

را برگزار می كنند.

همسري در سيره حضرت زهرا)س(
يكي از ابعاد هويت زنانه حضرت زهرا)س( همس��ري است. ايشان به 
تبعيت از كلام پدر كه جهاد زن را در ش��وهرداري مي دانست، اهتمام 
ويژه اي به ايفاي اين نقش در طول زندگي 9س��اله با حضرت علي)ع( 
داشتند، به طوري كه حضرت علي)ع( در توصيف كيفيت حضور ايشان 
در مقام همسر در خانه او مي فرمايند: »هرگاه به فاطمه مي نگريستم، 
همه رنج ها و ناراحتي هايم را فراموش مي كردم.« نقش همسري حضرت 

زهرا)س( را مي توان در ابعاد و مؤلفه هاي زير مورد بازخواني قرار داد:
 اولين و مهم ترين مصداق همسري شايسته اطاعت و فرمانبرداري از 
شوهر است كه اين امر در سيره و زندگي حضرت زهرا)س( به بهترين 
وجه تحقق يافته بود. يكي از نمونه هاي اطاعت پذيري ايشان از همسر 
خويش كه در تاريخ نقل شده اس��ت، به ماجراي عيادت خلفاي اول و 
دوم از ايشان در ايام بستري بودن مربوط مي شود كه حضرت علي)ع( 
از حضرت زهرا)س( س��ؤال كردند، آيا آنها را ب��ه حضور مي پذيري؟ و 
حضرت زهرا)س( در پاسخ فرمودند: »خانه، خانه توست و من همسر تو 
هستم. هر آنچه مي خواهي انجام بده«. اين سخن در آن شرايط سخت 
روحي و جسمي ايشان، نشان از اوج ولايت پذيري و اطاعت از همسر در 

سيره حضرت زهرا)س( دارد. 
 حضرت زه��را)س( در همراهي و كمك كردن به همس��رش حضرت 
علي)ع( از هيچ تلاشي دريغ نمي كرد و ايشان را در راه رسيدن به اهداف 
مشترك زندگي و مسائل مختلف ياري مي رساند. نقل است كه روزي 
پيامبر)ص( از علي)ع( پرسيد: زهرا را چگونه همسري يافتي؟ علي)ع( 

در پاسخ عرض كرد: او را در راستاي اطاعت خدا ياوري نيكو يافتم. 
 ايشان همچنين در مدارا و سازش با مقدورات شوهر كاملًا طبق توصيه  
پدرش عمل كردند كه فرمودند: »هر زني با شوهر خود مدارا نكند و او را 
به چيزي بكشاند كه قدرت و توان آن را ندارد، هيچ كار نيكي از او قبول 
نخواهد شد و در حالي خدا را ملاقات خواهد كرد كه خدا بر او خشمناك 
اس��ت. كم توقعي حضرت زهرا)س( از همسرش علي)ع( در حدي بود 
كه در طول 9سال زندگي مشترك، حتي براي يك بار، تقاضاي مادي 
از علي)ع( نكرد. روزي به خانه حضرت زهرا)س( غذا نرسيد، حضرت 
زهرا)س( اندوخته غذايي خود را به كودكان گرسنه اش داده بود و خود 
شب را گرسنه تر از آنها به س��ر برد. علي)ع( بامداد آن شب، از حضرت 
زهرا)س( تقاضاي غذا كرد، حضرت زهرا)س( ماجرا را به عرض علي)ع( 
رس��انيد، علي)ع( فرم��ود: »در چنين وضعي چرا به م��ن نگفتي تا به 
جست وجوي غذا بپردازم؟« فاطمه)س( در پاسخ گفت: »من از خدايم 
شرم كردم كه موجب شوم تا شما خود را در فشار قرار دهيد و بر چيزي 

كه مقدورتان نيست، خود را به زحمت افكنيد.« 
 حضرت فاطم��ه)س( با الهام از دس��تورات الهي و ب��ا دارا بودن درك 
صحيح از روابط زن و شوهر، همواره به همسر بزرگوارش احترام و عشق 
مي ورزيد و او را مورد محبت قرار مي داد و در كلام خود علاقه و احترام 
را توأماً در نظر داش��ت. در ميان جمع او را با كنيه ابوالحسن و گاه او را 
يابن عمّ رسول الله)ص( خطاب مي  كرد )همان،2۴0(. محبت حضرت 
فاطمه)س( نسبت به همسرش به اندازه اي بود كه روايت شده است كه 
در لحظات احتضار مي گريست و به علي)ع( مي فرمود: »به خاطر آنچه 
]از مشكلات و سختي ها[ كه پس از من به تو خواهد رسيد مي گريم.« 

 يك��ي ديگ��ر از مصادي��ق تاريخ��ي مبن��ي بر همس��ري شايس��ته 
حضرت زهرا)س( سازگاري با همسر و راضي نگه داشتن او از خود است. 
حضرت زهرا)س( طوري در خانه حضرت عل��ي)ع( زندگي كردند كه 
ذره اي غم، اندوه و عصبانيت ناشي از عدم سازش به اين زندگي راه پيدا 
نكرد، چنان كه حضرت علي)ع( در اين زمينه تصريح فرموده است: »به 
خدا سوگند، زهرا تا آن زمان كه خدا او را به سوي خود برد، مرا ناراحت 

نساخت و عملي انجام نداد كه مرا ناخشنود كند.« 
 ايش��ان همواره س��عي مي كردند در محيط خانه و نزد شوهر خويش 
آراسته باشند. قرائني در زندگي حضرت زهرا)س( وجود دارد كه نشان 
مي دهد حضرت سعي مي كردند در محيط خانه و خانواده، عطرآگين و 
آراسته باشند. ايشان هميشه نزد خود عطر نگه مي داشتند. از ام سلمه 
چنين رس��يده اس��ت: »از ريحانه پيامبر)ص( عطر خواستم و گفتم: 
سرورم! آيا عطر و بوي خوشي نزد خويش داريد؟ ايشان فرمود: آري و 
بي درنگ شيشه عطري آورد و اندكي از آن را بر كف دستم ريخت. بوي 
خوشي از آن برخاست كه هرگز به مشامم نرسيده بود.« نقل شده كه 
حضرت فاطمه)س( حتي در واپس��ين لحظات زندگي به اسما فرمود: 

»عطر مرا كه هميشه خود را با آن معطر مي  كردم، بياور.« 
 منابع در دفتر روزنامه موجود است

زهرا چيذري 
  گفت وگو
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دكتر ابوالفضل اقبالي /  پژوهشگر مطالعات جنسيت و خانواده
آغاز ثبت نام عمره مفرده

 از امروز
رئي�س س�ازمان ح�ج و زي�ارت جزئي�ات اع�زام زائ�ران ب�ه 
عم�ره مف�رده را اع�لام ك�رد و گف�ت: ثبت ن�ام زائ�ران از 
۲۲ آذر  آغ�از و اع�زام آنه�ا از ۲۸ آذرم�اه انج�ام خواه�د ش�د. 
سيدعباس حسيني، رئيس سازمان حج و زيارت جزئيات اعزام زائران 
به عمره مفرده را اعلام و اظهار كرد: از 22 آذرماه ثبت نام از متقاضياني 
كه در س��ال١٣87 نزد بانك هاي ملي و مل��ت وديعه گذاري كرده اند، 

آغاز مي شود. 
وي با بيان اينكه ثبت نام از متقاضيان از ساعت١١ صبح آغاز مي شود، 
گفت: 28 آذرماه نخستين گروه از زائران عمره از ايستگاه تهران اعزام 

خواهند شد و اولويت تشرف از يك تا ١50 است. 
رئيس سازمان حج و زيارت تصريح كرد: اعزام زائران تا ١0اسفندماه و 
پيش از ماه مبارك رمضان ادامه دارد و در اين مدت 70 هزار نفر را در 

قالب 570كاروان اعزام خواهيم كرد. 
حسيني با بيان اينكه مدت سفر ١0روز است كه پنج روز آن در مكه و 
پنج روز ديگر در مدينه منوره سپري خواهد شد، گفت: در عمره امسال 
چند گروه قيمتي تعيين شده كه نسبت به كيفيت هتل متغير است؛ 
كمترين قيمت با همه خدمات ۴0 ميليون و200 هزار تومان و بيشترين 

قيمت با همه خدمات ۴۴ ميليون و200 هزار تومان. 
وي ادامه داد: همه تلاش مان را كرده ايم كه هزينه سفر زائران با حداقل 
قيمت انجام و از امكانات رفاهي براي آسايش زائران استفاده شود و براي 

سهولت تردد زائران، آنها را از مكه تا مدينه با قطار منتقل كنيم. 
رئيس سازمان حج و زيارت خاطرنشان كرد: ظرفيت كاروان ها 90نفره و 
١67نفره است و قيمت هاي اعلام شده شامل هتل، تغذيه، امور اجرايي، 
بيمه، حمل و نقل درون  شهري و برون ش��هري و در واقع همه خدماتي 

است كه از فرودگاه تا فرودگاه به زائران ارائه مي شود. 
حسيني درباره بيمه زائران نيز گفت: براي بيمه عمر زائران ١00 ميليون 
تومان، بيمه درمان ١00 ميليون تومان، بيمه حوادث 600 ميليون تومان 
و بيمه بار در مسير رفت ١7 ميليون ودر مسير برگشت 20 ميليون تومان 

در نظر گرفته شده است. 
وي اضافه كرد: متقاضيان شركت در سفر عمره مي توانند با مراجعه به 
تارنماي www. haj. ir، بخش جست وجوي اولويت يا وارد كردن كد 
دستوري #6۴5١١*۴* از اولويت خود مطلع شوند، البته براي افرادي 
كه در اولويت قرار دارند، پيامكي از س��وي سازمان حج و زيارت اعلام 
شده است، با اين حال توصيه مي كنيم افرادي كه پيامك به دست شان 
نرس��يده اس��ت، از مراجعه به تارنماي مذكور خودداري و ترجيحاً از 
روش ديگري براي كسب اطلاع در خصوص اولويت خود اقدام كنند، 
چراكه ممكن است س��ايت بار اضافي افزايش مراجعه كننده را نتواند 

تحمل كند. 
حسيني در ادامه با اشاره به اينكه در عمره مفرده مانعي براي خانم هاي 
مجرد وجود ندارد و اين افراد مي توانند به اين سفر مشرف شوند، گفت: 
به زائراني كه روزهاي نخس��ت را براي اعزام انتخاب مي كنند، توصيه 
مي كنم حتماً گذرنامه معتبر داش��ته باشند چراكه در غير اين صورت 
با توجه به كوتاه بودن فرصت ثبت نام باي��د روزهاي ديگر را براي اعزام 

در نظر بگيرند. 
وي افزود: اگر محدوديت هايي كه در زمينه هاي اجرايي عمليات داريم 
برداشته شود، س��ازمان حج و زيارت آمادگي اعزام سالانه 800 هزار تا 
يك ميليون نفر را به عمره مفرده دارد. بيش از ١7دستگاه ديگر در اين 
حوزه ارائه خدمات دارند كه دو مورد از آنها ناوگان هواپيمايي و بانك 
مركزي براي تأمين ارز اس��ت. چنانچه ساير دستگاه ها نيز مشكلي در 
ارائه خدمات به زائران نداشته باشند، زائران در نوبت مانده را مي توانيم 

طي پنج تا شش سال به عمره اعزام كنيم. 
به  گفته رئيس س��ازمان حج و زيارت براي برقراري عمره رمضانيه نيز 
برنامه ريزي هايي در حال انجام است و براي اينكه زائران بتوانند در اين 
سفر نيز روزه بگيرند، يك دوره ١6روزه و 2١روزه تعريف شده است كه 
در صورت فراهم شدن مقدماتش اطلاع رساني عمومي انجام مي شود. 

حسيني درباره ارز زائران نيز گفت: ارز همراه براي زائران عمره مطابق 
ساير مسافرت هاي خارجي از طريق بانك در دستور كار قرار مي گيرد و 

طي روزهاي آتي به زائران اطلاع رساني مي شود. 
وي در بخش ديگري از س��خنان خود در پاس��خ به پرسش��ي درباره 
علت تأخير در برقراري س��فرهاي عمره گفت: بخشي از اين تأخير به 
تحريم ها مربوط مي ش��ود چراكه انتقال ارز از ايران به كش��ور ميزبان 
بايد از طريق بانك ساير كشورها انجام شود اما عربستان پروتكل هايي 
براي اين منظور دارد، در اين راستا براي تسهيل اين امر بين دو كشور 

هماهنگي هايي انجام شد كه انجام آن زمان برد. 
رئيس س��ازمان حج و زي��ارت در پاس��خ به پرسش��ي درب��اره علت 
استفاده نكردن از شركت هاي هواپيمايي عربستان براي انتقال زائران 
نيز گفت: سازمان حج و زيارت خدمات را از شركت ها خريداري مي كند، 
در واقع اين سازمان گيرنده خدمات است. سازمان هواپيمايي كشوري 
شركت هاي داخلي يا خارجي را به ما معرفي مي كند و هر كدام قيمت 

نازل تري ارائه دهند براي زائران انتخاب مي كنيم. 
حسيني در پاسخ به پرسش تسنيم، درباره احتمال ارائه بسته حمايتي 
در قالب تسهيلات به زائران عمره نيز گفت: مذاكراتي با بانك هاي ملي 
و ملت در راستاي منافع زائران انجام داده ايم تا بسته حمايتي خود را 
ارائه كنند، آنها در حال مطالعه هستند و اميدواريم با مشاركت بانك ها 
بتوانيم در راستاي وظايف ذاتي سازمان حج و زيارت به تسهيل گري در 

ارائه خدمات به زائران گام برداريم. 

شركت هاي نوپا
 6ماهه دانش بنيان مي شوند

 تم�ام ش�ركت هاي نوپ�ا مي توانن�د طی ش�ش م�اه دانش بنيان 
ش�وند و لازم نيس�ت حتماً ب�ه محصول نهايي رس�يده باش�ند. 
روح الله دهقاني، معاون علمي رئيس جمهور اظهار كرد: تمام شركت هاي 
نوپا مي توانند طی شش ماه دانش بنيان ش��وند و لازم نيست حتماً به 

محصول نهايي رسيده باشند. 
دهقاني گفت: همين كه اثبات ش��ود ش��ركتی به  مدت شش ماه و به  
صورت متمركز در تحقيق و توسعه يك محصول يا خدمتي كار مي كند، 
كفايت مي كند و اينكه نيمي از هزينه هاي اين شركت در راه تحقيق و 

توسعه هزينه كرد مي شود، براي ما كفايت مي كند. 
معاون علمي رئيس جمهور تصريح كرد: حرف حس��اب شركت ها اين 
است، زماني كه ما محصولي را توسعه داديم، ديگر احتياجي به كمك 
نداريم، بنابراين در موضوع شركت هاي نوپا، شش ماه تمركز مستقيم 
نيمي از نيروهاي ش��ركت يا نيمي از هزينه هاي ش��ركت بر تحقيق و 
توسعه متمركز بر محصول براي دانش بنيان شدن شركت هاي نوپا كافي 
است و ش��ركت هاي نوپا قادر خواهند بود از تمام امكانات شركت هاي 

دانش بنيان استفاده كنند. 
وي خاطرنش��ان كرد: ش��ركت هاي نوپا ت��ا زماني كه ش��اخصه ها و 
ويژگي هاي شركت هاي نوپا را دارند، مطلقاً معاف مالياتي هستند. سال 
گذش��ته حدود هزارو٣00ميليارد تومان معافيت مالياتي داشتيم كه 
20 درصد اين معافيت مالياتي براي 80 درصد كل شركت هاي ماست. 
دهقاني ادام��ه داد: هزار ش��ركت حدود هزارميلي��ارد تومان معافيت 
مالياتي گرفتند و حدود 9هزار ش��ركت 200ميلي��ارد تومان معافيت 
مالياتي دريافت كردن��د! طبق موافقت نامه وزارت اقتصاد و س��ازمان 

مالياتي، شركت دانش بنيان نوپا، معاف مالياتي است. 
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